



Государственный музей «Смоленская крепость»
(The State Museum «The Smolensk Fortress»),
Центр изучения истории фортификации
(History of Fortification Study Centre),
Научно-исследовательский институт теории и истории
архитектуры и градостроительства
(Scientific Research Institute of Theory and History of Architecture and
Urban Planning)

ПРОГРАММА PROGRAMME

МЕЖДУНАРОДНОЙ НАУЧНОЙ КОНФЕРЕНЦИИ ПО ИСТОРИИ ФОРТИФИКАЦИИ (INTERNATIONAL ACADEMIC CONFERENCE ON THE HISTORY OF FORTIFICATION)

**приуроченной к 425-летию с начала строительства Смоленской
крепостной стены и Году науки и технологий в России
(dedicated to the 425th anniversary of the beginning of the construction of the
Smolensk fortress wall and the Year of Science and Technology in Russia)**

**Обращаем Ваше внимание, что все мероприятия в программе будут проводиться по
Московскому времени (MSK), которое соответствует UTC (GMT) + 3 часа
Please note that all activities in the program will be held in Moscow time (MSK), which
corresponds to UTC (GMT) + 3 hours**

15-17 октября 2021 года (October 15-17, 2021)
г. Смоленск, Россия (Smolensk, Russia)

15 октября 2021 г. (October 15, 2021)

Место проведения (location):

Информационный центр по атомной энергии, Смоленский государственный университет (г. Смоленск, ул. Пржевальского, д. 4)

9.30–10.00 — Регистрация участников конференции (очная и на платформе Zoom).
Registration of conference participants.

10.00–10.30 — ОТКРЫТИЕ КОНФЕРЕНЦИИ:
OPENING THE CONFERENCE:

Ссылка на подключение для просмотра — https://youtu.be/yFyzaNt_H-w

Приветственное слово С. А. Пиляка, директора государственного музея «Смоленская крепость»

Greetings from Sergey Pilyak, Director of the State Museum "Smolensk Fortress"

Приветственное слово А. Ю. Казаряна, директора НИИТИАГ

Greetings from Armen Kazaryan, Director of NIITIAГ

Приветственное слово К. С. Носова, директора ЦИИФ

Greetings from Konstantin Nossov, director of the HFSC

Церемония спецгашения почтового штемпеля, посвященная 425-летию начала строительства Смоленской крепостной стены

Ceremony of special cancellation of the postmark dedicated to the 425th anniversary of the beginning of the construction of the Smolensk fortress wall

10.30–15.00 — ПЛЕНАРНЫЕ ЛЕКЦИИ (30–60 мин, вопросы до 10 мин):

PLENARY LECTURES (30-60 minutes, questions up to 10 min):

Ведущие — Сергей Александрович Пиляк и Константин Сергеевич Носов

Leading — Sergey Pilyak and Konstantin Nossov

1. Perbellini G. The Fortress of the Lagoon and the Venetian gates in the Mediterranean sea from 14th to 19th century.

Perbellini Gianni — Architect, Retired Professor at University of Verona, Former President of Europa Nostra Scientific Council. Verona, Italy.

2. Носов К.С. Смоленская крепость рубежа XVI–XVII вв. в кругу русских крепостей в итальянском стиле конца XV – начала XVIII вв.

Nossov K.S. Smolensk Fortress of the turn of the 16th – 17th centuries among Russian fortresses in the Italian style of the late 15th - early 18th centuries.

Носов Константин Сергеевич — доктор исторических наук, директор Центра изучения истории фортификации (ЦИИФ), ведущий научный сотрудник Научно-исследовательского института теории и истории архитектуры и градостроительства (филиал ФГБУ «ЦНИИП Минстроя России»), главный редактор сборника «Вопросы истории фортификации». Москва, Россия.

Nossov Konstantin S. — Doctor of Historical Sciences, director of the History of Fortification Study Centre (HFSC), leading research fellow of the Scientific Research Institute of the Theory and History of Architecture and Urban Planning (branch of the Central Institute for Research and Design of the Ministry of Construction and Housing and Communal Services of the Russian Federation), editor-in-chief of the collection of articles “Questions of the History of Fortification”. Moscow, Russia.

12.30–13.00 — Кофе-брейк (Coffee break).

3. Sharp L. “The Siege of Portsmouth” A counterfactual attack on Britain’s main naval post by the Franco Russian alliance of 1897.

Sharp Lewis – Secretary, Palmerston Forts Society. *Portsmouth, UK.*

4. Lyu H., Feng K., Zhou L. Modern Coast Defense and Fortresses from National Navy of Qing Empire to the Soviet Union in Lyu-shun, China (1875-1955).

Lyu Haiping — PhD, Professor of Shenyang Jianzhu (Architecture) University. *Shenyang, China.*

Feng Kaiyue — master student of Shenyang Jianzhu (Architecture) University. *Shenyang, China.*

Zhou Lina — engineer of Shenyang Jianzhu (Architecture) University. *Shenyang, China.*

5. Сорокин П.Е., Иоаннисян О.М. Крепости Охтинского мыса в Санкт-Петербурге. Проблемы сохранения и музеефикации.

Sorokin P.E., Ioannisian O.M. Fortresses of the Okhta Cape in St. Petersburg. Problems of protection and museumification.

Сорокин Петр Егорович — кандидат исторических наук, старший научный сотрудник Института истории материальной культуры РАН. *Санкт-Петербург, Россия.*

Sorokin Petr Egorovich — Candidate of Historical Sciences (PhD in History), senior researcher of the Institute of History of Material Culture of the Russian Academy of Sciences. *St. Petersburg, Russia.*

Иоаннисян Олег Михайлович — кандидат исторических наук, ведущий научный сотрудник Государственного Эрмитажа. *Санкт-Петербург, Россия.*

Ioannisian Oleg Mikhailovich — Candidate of Historical Sciences (PhD in History), leading research fellow of the State Hermitage Museum. *St. Petersburg, Russia.*

15.00–16.00 — **Обед (Lunch).**

16.00–18.00 — **КРУГЛЫЙ СТОЛ**

"РОССИЯ-ИТАЛИЯ: Культура. Архитектура. Фортификация"

ROUND TABLE "RUSSIA-ITALY: Culture. Architecture. Fortification"

18.00–19.00 — **ПОСТЕРНАЯ СЕССИЯ:**

POSTER SESSION:

6. Калинин В.И. Оборона крепости Ковно в 1915 г. Взгляд военного инженера генерал-лейтенанта А.В. фон-Шварца.

Kalinin V.I. The defense of Kowno Fortress in 1915. A point of view of military engineer lieutenant general A.V. von-Schwarz.

Калинин Владимир Иванович — доктор биологических наук, действительный член Русского географического общества, Военно-исторический клуб «Владивостокская крепость». *Владивосток, Россия.*

Kalinin Vladimir Ivanovich — Dr. Sc. (Biology), member of the Russian Geographical Society, Military-Historical Club “Vladivostok Fortress”. *Vladivostok, Russia.*

7. Корнеев А.В. Использование технологии лазерного сканирования для обследования объектов культурного наследия.

Korneev A. Using laser scanning to survey of cultural heritage objects.

Корнеев Антон Владимирович — руководитель направления лазерного сканирования ООО «Геопункт». *Москва, Россия.*

Korneev Anton — Leader of department EFT SCAN Geopunkt LLC. *Moscow, Russia.*

16 октября 2021 г. (October 16, 2021)

Место проведения (location):

Информационный центр по атомной энергии, Смоленский государственный университет (г. Смоленск, ул. Пржевальского, д. 4)

9.30–10.00 — Регистрация участников конференции (очная и на платформе Zoom).
Registration of conference participants.

10.00–18.00 — ДОКЛАДЫ (15 мин, вопросы 5 мин):

REPORTS (15 min, questions 5 min):

Ведущие — Сергей Александрович Пуляк и Константин Сергеевич Носов

Leading — Sergey Pilyak and Konstantin Nossov

Ссылка на подключение для просмотра — https://youtu.be/_jLuLpbsaVA

8. Stamatopoulou V. The hellenistic fortification of Vergina.

Stamatopoulou Vasiliki – Doctor of classical archaeology, senior scientific associate of the Vergina Excavation of the Aristotle University of Thessaloniki, Curator of the Ephorate of Antiquities of Thessaloniki City, Adjunct Professor of the Hellenic Open University. *Thessaloniki, Greece.*

9. Карелин Д.А., Меденникова А.Е. Изображения крепостной архитектуры в римском искусстве как источник для реконструкции их облика.

Karelin D.A., Medennikova A.E. Pictured Fortification in Roman Art as the Source for their Reconstruction.

Карелин Дмитрий Алексеевич — кандидат искусствоведения, профессор Московского архитектурного института (государственной академии). *Москва, Россия.*

Karelin Dmitry Alexeevich — PhD (History of Arts), professor of Moscow Institute of Architecture (State Academy). *Moscow, Russia.*

Меденникова Александра Евгеньевна — аспирантка Папского Института Христианской Археологии. *Рим, Италия.*

Medennikova Alexandra Evgenievna — postgraduate student at Pontificio Istituto di Archeologia Cristiana. *Rome, Italy.*

10. Данилов В.В., Олейников О.М., Романова Е.А. Южный вал Тверского кремля (исследования 2000 г.).

Danilov V.V., Oleynikov O.M., Romanova E.A. South Rampart of Tver Kremlin (studies 2000).

Данилов Василий Владимирович — научный сотрудник Российского государственного университета им. А.Н. Косыгина (РГУ). *Москва, Россия.*

Danilov Vasily Vladimirovich — research scientist of the Russian State University named after A.N. Kosygin. *Moscow, Russia.*

Олейников Олег Михайлович — кандидат исторических наук, научный сотрудник Института археологии РАН. *Москва, Россия.*

Oleynikov Oleg Mikhailovitch — Candidate of Historical Sciences (PhD in History), research scientist of the Institute of Archaeology of the Russian Academy of Sciences. *Moscow, Russia.*

Романова Елена Александровна — старший научный сотрудник Тверского государственного объединённого музея. *Тверь, Россия.*

Romanova Elena Aleksandrovna — senior research scientist of the Tver State United Museum. *Tver, Russia.*

11. Pow S. Fortification reforms in Rus' in the aftermath of Batu's invasion: Case studies and comparisons.

Pow Stephen — senior research fellow of the Saint Petersburg State University. *Calgary, Canada.*

12. Чернов А.Ю. Военная машина османов и осады Константинополя в 1394–1422 гг.

Chernov A.J. The Ottoman War Machine and the sieges of Constantinople (1394–1422).

Чернов Александр Юрьевич — научный сотрудник Государственный исторический музей. *Москва, Россия.*

Chernov Aleksandr Jur'evich — research fellow of the State Historical Museum. *Moscow, Russia.*

13. Коваль В.В. Крепость в посёлке Лух Ивановской области. История, исследования, реконструкции.

Koval V. V. Fortress in the village of Lukh, Ivanovo Region. History, research, reconstruction.

Коваль Виктор Викторович — архитектор-реставратор высшей категории, Научно-проектная реставрационная мастерская «АР групп». *Нижний Новгород, Россия.*

Koval Viktor Viktorovich — Architect-restorer of the highest qualification category. Research and design restoration workshop «AR group». *Nizhny Novgorod, Russia.*

12.00–12.30 — **Кофе-брейк (Coffee break).**

14. Шевченко Э.А. Создание оборонительных рубежей на границе государства и градостроительство как целенаправленный процесс формирования системы расселения государства в конце XV – XVII вв.

Shevchenko E.A. Creation of defensive lines on the border of the state and urban planning as a purposeful process of formation of the system of settlement of the state at the end of 15th – 17th centuries.

Шевченко Элеонора Арсеновна — кандидат архитектуры, ведущий научный сотрудник Научно-исследовательского института теории и истории архитектуры и градостроительства (филиал ФГБУ «ЦНИИП Минстроя России»). *Москва, Россия.*

Shevchenko Eleonora Arsenovna — Candidate of Architecture, leading research fellow of the Scientific Research Institute of the Theory and History of Architecture and Urban Planning (branch of the Central Institute for Research and Design of the Ministry of Construction and Housing and Communal Services of the Russian Federation). *Moscow, Russia.*

15. Подлужный Д.А. Локализация оборонительных сооружений Верхнего замка в Полоцке в середине XVI в.

Podluzniy D.A. Positioning of fortifications at Verhniy castle in Polotsk in the mid-16th century.

Подлужный Даниил Андреевич — студент бакалавриата Института истории СПбГУ (Научный руководитель д.и.н. профессор А. И. Филюшкин). *Санкт-Петербург, Россия.*

Podluzniy Daniil Andreevich — Undergraduate student in History, St. Petersburg State University. *St. Petersburg, Russia.*

16. Коваль В.Ю. Снова о фортификации Смоленска в XVI в.

Koval V. About the fortification of Smolensk in the 16th century again.

Коваль Владимир Юрьевич — кандидат исторических наук, заведующий отделом средневековой археологии Института археологии РАН. *Москва, Россия.*

Koval Vladimir — Candidate of Historical Sciences (PhD in History), Head of the Department of Medieval Archaeology of the Institute of Archaeology of the Russian Academy of Sciences. *Moscow, Russia.*

17. Мильчик М.И. Кто и когда перестраивал Копорскую крепость в XVI в.?

Milchik Mikhail I. Who and when rebuilt the fortress of Kopye in the 16th century?

Мильчик Михаил Исаевич — кандидат искусствоведения, ведущий научный сотрудник Научно-исследовательского института теории и истории архитектуры и градостроительства (филиал ФГБУ «ЦНИИП Минстроя России»). *Санкт-Петербург, Россия.*

Milchik Mikhail I. — PhD (History of Arts), leading research fellow of the Scientific Research Institute of the Theory and History of Architecture and Urban Planning (branch of the Central Institute for Research and Design of the Ministry of Construction and Housing and Communal Services of the Russian Federation). *St. Petersburg, Russia.*

18. Григорьева Н.В., Лалазаров С.В. Ладожская крепость в свете археологических исследований последних лет.

Grigoreva N.V., Lalazarov S.V. Ladoga Fortress in the archaeological investigations in recent years.

Григорьева Наталья Владимировна — младший научный сотрудник Отдела славяно-финской археологии Института истории материальной культуры РАН. *Санкт-Петербург, Россия.*

Grigoreva N.V. — research member of the Department of Slavic-Finnish archaeology of the Institute for the history of material culture Russian Academy of Sciences. *St. Petersburg, Russia.*

Лалазаров Сергей Валерьянович — руководитель подразделения ООО «Рестпроект». *Санкт-Петербург, Россия.*

Lalazarov S.V. — Head of the Department of the «Restproect». *St. Petersburg, Russia.*

19. Балыбин Д.Г. Реконструкция некоторых военных операций в период обороны Смоленска 1609-1611 гг.

Balybin D.G. Reconstruction of some military operations during the defense of Smolensk 1609-1611.

Балыбин Дмитрий Геннадьевич — специалист по экспозиционно-выставочной деятельности государственного музея «Смоленская крепость». *Смоленск, Россия.*

Balybin Dmitrii Gennadievich — specialist in exhibition activities of the state museum «The Smolensk Fortress». *Smolensk, Russia.*

14.30–15.30 — Обед (Lunch).

20. Корнилова О.В. Из опыта музеефикации башни Громовой Смоленской крепостной стены.

Kornilova O.V. From the Experience of Museumification of the Gromovaya Tower of the Smolensk Fortress Wall.

Корнилова Оксана Викторовна — кандидат исторических наук, и.о. главного хранителя фондов государственного музея «Смоленская крепость». *Смоленск, Россия.*

Kornilova Oksana Viktorovna — Candidate of Historical Sciences (PhD in History), Acting Chief Custodian of Funds of the state museum «The Smolensk Fortress». *Smolensk, Russia.*

21. Нечаев А.Г., Носов К.С. О некоторых спорных терминах русской деревянной фортификации.

Nechaev A.G., Nossov K.S. On some controversial terms of Russian wooden fortification.

Нечаев Алексей Георгиевич — исследователь истории деревянной фортификации XVI–XVII вв. *Саранск, Россия.*

Nechaev Alexei G. — researcher of the history of the 16th – 17th centuries timber fortification. *Saransk, Russia.*

Носов Константин Сергеевич — доктор исторических наук, директор Центра изучения истории фортификации (ЦИИФ), ведущий научный сотрудник Научно-исследовательского института теории и истории архитектуры и градостроительства (филиал ФГБУ «ЦНИИП Минстроя России»), главный редактор сборника «Вопросы истории фортификации». *Москва, Россия.*

Nossov Konstantin S. — Doctor of Historical Sciences, director of the History of Fortification Study Centre (HFSC), leading research fellow of the Scientific Research Institute of the Theory and History of Architecture and Urban Planning (branch of the Central Institute for

Research and Design of the Ministry of Construction and Housing and Communal Services of the Russian Federation), editor-in-chief of the collection of articles “Questions of the History of Fortification”. *Moscow, Russia.*

22. Салимов А.М., Салимова М.А. Оборонительные сооружения Тверского кремля в XVII в.

Salimov A.M., Salimova M.A. Fortifications of Tver Kremlin in the 17th century.

Салимов Алексей Маратович — доктор искусствоведения, член-корреспондент Российской академии архитектуры и строительных наук (РААСН), главный научный сотрудник Научно-исследовательского института теории и истории архитектуры и градостроительства (филиал ФГБУ «ЦНИИП Минстроя России»). *Тверь, Россия.*

Salimov Aleksey Maratovich — Doctor of Art History, RAASN Corresponding member, chief research fellow of the Scientific Research Institute of the Theory and History of Architecture and Urban Planning (branch of the Central Institute for Research and Design of the Ministry of Construction and Housing and Communal Services of the Russian Federation). *Tver, Russia.*

Салимова Марина Анатольевна — руководитель отдела историко-культурных исследований ООО «Научно-Реставрационное Объединение». *Тверь, Россия.*

Salimova Marina Anatoliievna — head of Department of Historical and Cultural Researches. “Scientific and Restoration Corporation”. *Tver, Russia.*

23. Михайлов А.А. Дробовые орудия в составе артиллерии русских крепостей XVII в.
Mikhailov A.A. Buckshot cannons in the artillery of Russian fortresses of the 17th century.

Михайлов Андрей Александрович — доктор исторических наук, научный сотрудник Научно-исследовательского института (военной истории) Военной академии Генерального штаба Вооруженных Сил Российской Федерации. *Санкт-Петербург, Россия.*

Mikhailov Andrey Alexandrovich — Doctor of Historical Sciences, Researcher at the Research Institute (Military History) Military Academy of the General Staff of the Armed Forces of the Russian Federation. *St. Petersburg, Russia.*

24. Хохлов А.Н., Нестерова М.Е., Соловьев Д.Б. Шеинов бастион Смоленской крепости. Результаты археологических исследований 2019 г.

Khokhlov A.N., Nesterova M.E., Soloviev D.B. Sheinov bastion of the Smolensk fortress. Results of archaeological research in 2019.

Хохлов Александр Николаевич — директор и ведущий научный сотрудник ООО «Тверской научно-исследовательский историко-археологический и реставрационный центр». *Тверь, Россия.*

Khokhlov Alexander Nikolaevich — Director and leading researcher of the “Tver Scientific Research Historical, Archaeological and Restoration Center”. *Tver, Russia.*

Нестерова Марина Евгеньевна — старший научный сотрудник ТНИИР-Центр. *Тверь, Россия.*

Nesterova Marina Evgenievna — senior researcher of the “Tver Scientific Research Historical, Archaeological and Restoration Center”. *Tver, Russia.*

Соловьев Дмитрий Борисович — старший научный сотрудник ЦАИ «Куликово поле». *Подольск, Россия.*

Soloviev Dmitry Borisovich — senior researcher of the Center for archaeological research “Kulikovo Pole”. *Podolsk, Russia.*

25. Давыдов И. Земляные укрепления Русской армии 1700 г. в городе Нарва (Эстония). Некоторые результаты предварительного этапа изучения памятника фортификации.
Davydov I. The entrenchments of the Russian army from the year 1700 in Narva (Estonia). Some preliminary results of studying of the fortification monument.

Давыдов Илья — магистр гуманитарных наук (археология), практикующий археолог в сфере городской коммерческой археологии. *Нарва, Эстония.*

Davydov Ilja — Master of Arts in Humanities (Archaeology). Commercial urban fieldwork archaeology. *Narva, Estonia*.

26. Александров С.В. Оборонительные сооружения Смоленска в начале XVIII в.
Aleksandrov S.V. Fortifications of Smolensk in the early 18th century.

Александров Сергей Викторович — кандидат исторических наук, старший научный сотрудник государственного музея «Смоленская крепость». *Смоленск, Россия*.

Aleksandrov Sergey Viktorovich — Candidate of Historical Sciences (PhD in History), senior researcher of the state museum «The Smolensk Fortress». *Smolensk, Russia*.

27. Муратова С.Р. Монастырь-крепость на «фантомной» укрепленной линии в XVIII в.
Muratova S.R. Monastery-fortress on the «phantom» fortified line in the 18th century.

Муратова Светлана Раиловна — кандидат исторических наук, доцент Тюменского государственного университета. *Тобольск, Россия*.

Muratova Svetlana Railovna – Candidate of Historical Sciences (PhD in History), Associate Professor of the University of Tyumen. *Tobolsk, Russia*.

17 октября 2021 г. (October 17, 2021)

Место проведения (location):

Дирекция Государственного музея «Смоленская крепость» (г. Смоленск, ул. Большая Советская, д. 30/11)

9.30–10.00 — **Регистрация участников конференции (очная и на платформе Zoom).**
Registration of conference participants.

10.00–14.00 — **ДОКЛАДЫ** (15 мин, вопросы 5 мин):

REPORTS (15 min, questions 5 min):

Ведущие — Сергей Александрович Пиляк и Константин Сергеевич Носов

Leading — Sergey Pilyak and Konstantin Nossov

Ссылка на подключение для просмотра — https://youtu.be/VJLM3_8XI74

28. Гостев И.М. Фортификационные сооружения Архангельского военного порта.

Gostev I.M. Arkhangelsk military port fortifications.

Гостев Игорь Михайлович — заведующий отделом военной истории Архангельского краеведческого музея. Архангельск, Россия.

Gostev Igor Mikhailovich — Head of the military history department, Arkhangelsk lore museum. Arkhangelsk, Russia.

29. Стромов П.А. О памятниках истории Челябинской области: Николаевская и Наследницкая крепости.

Stromov P.A. Nikolayevskaya and Naslednitskaya fortresses: on the issue of the historic monuments in Chelyabinsk region.

Стромов Павел Анатольевич — председатель Совета Челябинского регионального отделения Российского военно-исторического общества. Челябинск, Россия.

Stromov Pavel Anatolyevich — Russian Military Historical Society Council, Chelyabinsk office, Chairman. Chelyabinsk, Russia.

30. Белик Ю.Л. Некоторые фортификационные особенности Керченской крепости.

Belik Yu.L. Some fortification features of the Kerch Fortress.

Белик Юрий Леонидович — кандидат исторических наук, начальник научно-исследовательского отдела "Керченская крепость" ГБУ РК "Восточно-Крымский историко-культурный музей-заповедник". Керчь, Россия.

Belik Yuri Leonidovich — Candidate of Historical Sciences (PhD in History), head of the research department of "Kerch Fortress", SBI RC "The Eastern-Crimean Historical and Cultural Museum-Reserve". Kerch, Russia.

31. Riichi M. From Goryokaku Castle to Gotenyama Battery — transformation of fortification system in Hakodate, Japan, in the late 19th century.

Riichi Miyake – Dr. Eng, Professor, Director of ARCHI-DEPOT Corporation, Chairman of ICOFORT. Tokyo, Japan.

31. Feng K., Lyu H. Research of an early 20th century Russian Fortress on the Eastern Jiguan Mount, Lyu-shun (Port Arthur), China.

Feng Kaiyue — master student of Shenyang Jianzhu (Architecture) University. Shenyang, China.

Lyu Haiping — PhD, Professor of Shenyang Jianzhu (Architecture) University. Shenyang, China.

32. Авилов Р.С. Проекты береговой обороны зал. Петра Великого для противодействия высадке японского десанта на дальних подступах к Владивостокской крепости (1910 г.).
Avilov R.S. The projects of the coast defense of Peter the Great Gulf against the landing of the Japanese Forces in the distant suburb of Vladivostok Fortress (1910).

Авилов Роман Сергеевич — кандидат исторических наук, старший научный сотрудник Института истории, археологии и этнографии народов Дальнего Востока ДВО РАН; старший научный сотрудник Государственного музея заповедника «Владивостокская крепость». *Владивосток, Россия.*

Avilov Roman Sergeevich — Candidate of Historical Sciences (PhD in History), senior researcher of the Institute of history, archaeology and ethnography of the peoples of the Far East FEB RAS; senior researcher of State Museum-Reserve «Vladivostok Fortress». *Vladivostok, Russia.*

33. Есинов Ф.И. Архитектурно – планировочные особенности комплекса сооружений Морской Крепости им. Петра Великого.

Esipov F.I. Features of the architectural formation of the Peter the Great's Naval Fortress.

Есинов Феофан Игоревич — аспирант Санкт-Петербургской государственной художественно-промышленной академии имени А. Л. Штиглица. *Санкт-Петербург, Россия.*

Esipov Feofan Igorevich — postgraduate student at The Saint Petersburg Stieglitz State Academy of Art and Design. *St. Petersburg, Russia.*

12.00–12.30 — **Кофе-брейк (Coffee break).**

34. Пивоварчик С.А. Новые укрепрайоны Западного Особого военного округа накануне Великой Отечественной войны (по документам военного и партийного руководства).

Pivovarchik S.A. New Fortified Regions of the Western Special Military District on the eve of the Great Patriotic War (according to documents of the military and party leadership).

Пивоварчик Сергей Аркадьевич — доктор исторических наук, доцент, заведующий Кафедрой истории Беларуси, археологии и специальных исторических дисциплин Гродненского государственного университета им. Янки Купалы. *Гродно, Республика Беларусь.*

Pivovarchik Sergej Arkadievich — Doctor of Historical Sciences, associate professor, chief of the Kathedra of the History of Belorussia, Archeology and Special Historical Disciplines of Janka Kupala Grodno State University. *Grodno, Republic of Belorussia.*

35. Касьянов Н.В. К проблемам сохранения фортификационного наследия царской России.

Kasyanov N.V. On the problems of preserving the fortification heritage of tsarist Russia.

Касьянов Николай Владимирович — кандидат архитектуры, ведущий научный сотрудник Научно-исследовательского института теории и истории архитектуры и градостроительства (филиал ФГБУ «ЦНИИП Минстроя России»). *Москва, Россия.*

Kasyanov Nickolay V. — Candidate of Architecture, leading research fellow of the Scientific Research Institute of the Theory and History of Architecture and Urban Planning (branch of the Central Institute for Research and Design of the Ministry of Construction and Housing and Communal Services of the Russian Federation). *Moscow, Russia.*

36. Пашкова И.В. Повседневная жизнь в Смоленской крепости в период польско-литовской осады 1609-1611 гг.

Pashkova I.V. Everyday life in the Smolensk Fortress during the Polish-Lithuanian siege of 1609-1611.

Пашкова Ирина Викторовна — экскурсовод государственного музея «Смоленская крепость». *Смоленск, Россия.*

Pashkova Irina Viktorovna — tour guide of the state museum «The Smolensk Fortress». *Smolensk, Russia.*

13.00–14.00 — **Обед (Lunch).**

14.00–19.00 — **ЭКСКУРСИОННАЯ ПРОГРАММА: Смоленская крепость.**

EXCURSION PROGRAMME: Smolensk Fortress.